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Skryté herny musejí 
doplatit miliony 
Stát v posledních dvou le-
tech odhalil a zajistil přes 
tisíc nelegálních výher-
ních automatů zvaných 
kvízomaty. Nyní po jejich 
provozovatelích požaduje 
odvod z výnosů jejich čin-
nosti za loňský rok ve výši 
198 milionů korun. str. 3

V on-line investicích 
nastane invaze robotů
Trojice velkých tuzemských 
bank, ČS, KB a ČSOB, chystá 
zavést do roka systémy 
virtuálních poradců pro 
drobné spekulanty. Za au-
tomatizací investičního 
poradenství stojí snaha 
bank ušetřit, ale i přísnější 
regulace samotného pora-
denského servisu. str. 7

Británie bude hledat 
náhradu za Euratom
Během jednání o brexitu 
bude muset britská vláda 
rychle vyjednat nové smlou-
vy o jaderné spolupráci 
se zbytkem Evropy, USA, 
Japonskem či Kanadou. Ty 
nahradí dosavadní brit-
ské členství v Evropském 
společenství pro atomovou 
energii Euratom. str. 8
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Lékař jako 
servisman
Jsme tu, abychom vydělávali 
peníze. Za ně pak můžeme 
dobře léčit, říká šéf privátní 
kliniky Oldřich Šubrt.

ROZHOVOR

str. 12–13

Rekordní 
prodeje
V Evropě se loni prodalo 
celkem 15,1 milionu 
nových automobilů. 
Premiantem byl Jaguar.

SVĚTOVÁ EKONOMIKA
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PAVEL TELIČKA:

Dle Miloše Zemana se v pří-
padě rizika kyberútoků jedná 
o žvásty. Další hypermoudro 
od hyperexperta na všechno.

twitter.com/e15news

Po kolejích 
levněji

Železniční dopravci, 
zejména nákladní, 
příští rok ušetří 
600 milionů korun. 
Důvodem je změna 
systému zpoplatnění jízdy  
po kolejích. BYZNYS / str. 6



| 2 | UDÁLOSTI

Někdy stačí málo
Andrej Babiš se formálně odstínil od svých 
firem. Vyhověl zákonu tak, aby ho to bolelo co 
nejméně. Přitom o sobě tvrdí, že je z politiků 
a také většiny podnikatelů, kterým naordi-
noval EET, jediný poctivý a že to s lidmi jako 
jediný myslí dobře. A pak věřte hladovému 
vlkovi, že je vaše maminka.

Jedna moje známá byla až donedávna 
zastánkyní šéfa hnutí ANO, bila se za něj jako 
lvice. Argumenty, že do komunistické strany 
vstoupil z prospěchářství, že zázračně zbohatl 
v době, kterou označuje za zkorumpovanou 
nebo že je ve střetu zájmů, ji nezajímaly. Už 
ale připouští, že na nich něco je. Co se stalo? 
S manželem jeli do Tábora, a když viděli farmu 
Čapí hnízdo, řekli si, že se tam naobědvají. 
Záhy ale odešli s prázdnými žaludky, protože 
by za oběd zaplatili nějakých patnáct set. 
Ke změně názoru někdy stačí málo.

Máchův kraj má o starost navíc. Ochránci 
přírody z neobvyklých stop ve sněhu zjistili, 
že v přírodní rezervaci Břehyně − Pecopala se 
v místech, kde žijí vlci, objevuje i jiné nebez-
pečné a v této oblasti dosud neznámé zvíře. 
Předpokládají, že jde o dalšího predátora, 
velmi invazivního mývala severního. Tak to 
nám ještě scházelo. Jako by nestačilo, že se 
ANO v přímém přenosu sápe po krku vlastní-
mu hejtmanovi, který je ve funkci teprve tři 
měsíce.

n Návrh odmítá stále 
více zákonodárců. Podle 
nich je špatný, a volební 
rok navíc není na pro-
jednání vhodný. Proti 
předkladateli Martinu 
Komárkovi jsou i jeho 
kolegové z ANO.

Pavel Otto

Podpora poslanecké iniciativy 
v čele s mediálním expertem 
ANO Martinem Komárkem, která 
chce odpolitizovat rady České te-
levize a Českého rozhlasu, sláb-
ne. Komárek spolu s advokátkou 
Hanou Marvanovou prosazuje, 
aby radní vybíralo 22 přesně sta-
novených nevládních organizací 
a jmenoval je předseda Senátu. 
Vznikly by i nové správní rady 
s rozsáhlými pravomocemi.

Po kritice obou veřejnopráv-
ních médií začínají o novele 
pochybovat i zákonodárci, 
kteří se pod ni loni na podzim 
podepsali. Proti je většina členů 
volebního výboru Poslanecké 
sněmovny, jemuž Komárek 
předsedá. A podle dostupných 

informací také jeho stranický šéf 
Andrej Babiš. Důvodem je mimo 
jiné to, že mezi podepsanými je 
poslankyně Kristýna Zelienková, 
která vystoupila z ANO.

„Předloha je špatná, staví 
parlamentní demokracii na hla-
vu. Nyní může radní navrhovat 
prakticky jakákoliv organizace, 
když o tom přesvědčí poslance 
jako zástupce veřejnosti vzešlé 
z voleb. Pokud 
bych něco měnil, 
tak to, aby do vý-
běru mohl více 
zasahovat Senát,“ 
uvedl člen výboru 
a dlouholetý pra-
covník rozhlasu 
Martin Kolovrat-
ník (ANO). Dodal, 
že rovněž nechce, 
aby bylo hnutí 
vnímáno jako „pátá kolona“ 
Marvanové.

Návrh nepodpoří ani další 
člen výboru Vladimír Koníček 
(KSČM). „Naše strana se od toho 
distancovala. Je to nedomyšlená 
blbost. Organizacím, které mají 
nominovat své zástupce do rad, 
chybějí vnitřní mechanismy 
na jejich výběr i odvolání. Navíc 
je minimálně třetina z nich 

ve střetu zájmů, protože se jako 
režiséři či producenti na výrobě 
pořadů obou médií podílejí,“ 
řekl.  

Podobně začali smýšlet i ti, 
kteří jsou pod novelou pode-
psaní. Zatím si však přejí zůstat 
v anonymitě. „Udělal jsem chybu, 
měl jsem si to pořádně přečíst,“ 
zní nejčastější vysvětlení.  

Záměr Komárka a Marvanové, 
která zastupuje 
platformu Svo-
bodu médiím!, 
jednoznačně 
odmítl předseda 
Legislativní rady 
vlády, ministr pro 
lidská práva Jan 
Chvojka (ČSSD). 
Kromě sporného 
seznamu 22 pri-
vilegovaných 

organizací napadá to, že dolní 
komora parlamentu by měla 
o změně jednat ve volebním roce.

Novela se nedostala na pro-
gram lednové schůze sněmovny 
a velmi pravděpodobně se nepro-
tlačí do prvního čtení ani tento, 
ani další měsíce. „Jsou důležitější 
věci. Na projednání čeká asi 
stovka návrhů, některé přes rok 
i déle,“ poznamenal Koníček.

Novela o televizi  
a rozhlasu míří pod stůl

Protagonisté dne

Oto KOŠTA

OLOMOUCKÝ HEJTMAN

David CHUDĚJ

ŠÉF VIKIPIDU

Florin IORDACHE

RUMUNSKÝ MINISTR SPRAVEDLNOSTI

Ani ne tři měsíce od zvolení se pod 
olomouckým hejtmanem zvoleným 
za politické hnutí ANO houpe křeslo. 
Důvodem má být nekoncepčnost.

str. 3

Firma vyvinula bankovní garanční 
systém, díky němuž se internetové 
obchody při platbách kartou 
obejdou bez EET.

str. 6

Ještě včera dopoledne potvrdil 
slib, že během dne zveřejní znění 
návrhu nového trestního zákona. 
Odpoledne už bylo vše jinak.

str. 11

Zápisník  
Pavla Otta

MINISTRYNĚ PRÁCE a sociálních věcí Michaela Marksová včera navštívila firmu Altech v Uherském Hradiš-
ti, která vyrábí kompenzační a rehabilitační pomůcky pro imobilní osoby.

MINISTRYNĚ V TOVÁRNĚ
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„Předloha je špat-
ná, staví parla-
mentní demokracii 
na hlavu,“ uvedl 
člen výboru Martin 
Kolovratník (ANO).



n Stát v posledních 
dvou letech odhalil 
a zajistil přes tisíc 
nelegálních výherních 
automatů zvaných 
kvízomaty. Nyní jejich 
provozovatelům 
vyměřil i daň za jejich 
provoz.

Dušan Kütner

Specializovaný finanční 
úřad požaduje po provozo-
vatelích výherních auto-
matů označovaných jako 
kvízomaty odvod z výnosů 
jejich činnosti za loňský rok 
ve výši 198 milionů korun. 
Provozovatelé kvízomatů 
totiž dosud tvrdili, že se 
nejedná o herní zařízení, 
ale o přístroj nabízející 
vědomostní soutěž kombi-
novanou právě s klasickým 
zpoplatněným výherním 
automatem. Loterijní daň 
proto platit nechtěli. Stát 
ale považuje tyto přístroje 
za hazard, a kvůli tomu jich 
také za poslední dva roky 
zajistil více než tisíc.

„Státní finanční úřad 
vypočetl částku necelých 

198 milionů z podkladů 
předložených provozovateli 
nelegálních loterií a jiných 
podobných her. Jedná se ze-
jména o rozdíl mezi vsazený-
mi a vyplacenými částkami,“ 
řekla deníku E15 mluvčí 
Generálního finančního 
ředitelství Petra Petlacho-
vá. „Uvedená částka byla 
rozhodnuta především vůči 
provozovatelům takzvaných 
kvízomatů,“ dodala.

V Česku začal růst počet 
kvízomatů zhruba před 
třemi lety poté, co se zvýšila 
daň z provozování výherních 
automatů z 20 na 28 pro-
cent, od letošního roku pak 
na 35 procent. Mnohé firmy 
proto automaty začaly „mas-
kovat“ tím, že na začátku 
hry je hráč dotázán na vědo-
mostní otázky a teprve poté 
může začít hrát.

To ale stát neuznal a začal 
jejich provozovatele jako 
nelegální vyhledávat. V čer-
venci roku 2015 stát založil 
i speciální tým s názvem 
Výhra zaměřený na nelegál-
ní provozování automatů. 
Do loňského léta zabavil 
tým zhruba tisícovku her-
ních zařízení a čtyři miliony 
korun.

Provozovatelé 
kvízomatů musejí 
doplatit miliony
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Pavel Otto

Po loňských rošádách 
na některých radnicích, 
kde hnutí ANO měnilo 
primátory, začíná mít 
problémy i v krajích. Kon-
krétně v Olomouckém, kde 
zastupitelé partaje a její 
vedení vyzvali hejtmana 
Otu Koštu k rezignaci. Tvr-
dí, že řízení kraje nezvládá. 
Šéf ANO Andrej Babiš ho 
dokonce nařkl z alkoholi-
smu. 

Košta, který je ve funkci 
teprve tři měsíce, kriti-
ku odmítá a odstupovat 
nehodlá.

„Jako nováček v po-
litice měl pan doktor 

Košta k dispozici celý náš 
odborný tým. Bohužel u něj 
převládla ne-
koncepčnost, 
chaotičnost,“ 
uvedl krajský 
předseda 
ANO Ladi-
slav Okleš-
těk, který by 
Koštu zřejmě 
vystřídal.

Problém 
má být 
i v tom, 
že Košta 
zaměstnal 
bývalého 
hejtmana Jiřího Rozbořila 
z ČSSD vyšetřovaného 
v korupční kauze. 

Podle Košty jsou za sna-
hou o jeho odstranění mo-

censké ambice 
některých 
spolustraníků. 
Rezignovat 
rozhodně ne-
míní i proto, 
že cítí jasnou 
podporu vo-
ličů − na Olo-
moucku získal 
největší počet 
preferenčních 
hlasů. ANO 
chce navrh-
nout zastupi-
telstvu jeho 

odvolání už tento měsíc. 
Koaliční ČSSD a ODS tomu 
bránit nebudou.

ANO tlačí svého hejtmana  
k rezignaci, ten to odmítá

Podniky chtějí  
více Ukrajinců 
Zaměstnavatelé vyzvali vlá-
du, aby řešila nedostatek pra-
covníků v Česku a umožnila 
dočasný nábor ukrajinských 
uchazečů o práci. Vládní 
projekt na legální přijímání 
Ukrajinců podle nich v praxi 
nefunguje. Kvóta je vyčer-
paná do června a vyřízení 
pracovní karty pro jednoho 
uchazeče trvá až šest měsíců.

Němci zatkli bývalého 
senátora Nováka 
Bývalý senátor za ODS 
Alexander Novák byl zatčen 
v Německu, uvedl server 
idnes.cz. Novák je jedním 
z 24 obviněných v kauze 
ROP Severozápad, která 
se týká dotací v Ústeckém 
a Karlovarském kraji. Poli-
cisté mu dosud obvinění ne-
předali, protože byl v době 
loňské razie v zahraničí.

Ministerstvo nebude 
navrhovat těžbu uranu
Na veřejném projednání 
surovinové politiky náměstek 
ministra průmyslu Jiří Koliba 
informoval, že ministerstvo 
nebude navrhovat těžbu no-
vého ložiska uranu. Současná 
vláda schválila na konci roku 
2014 zprávu, která řešila 
dotěžení současného ložiska 
uranu Rožná a přípravu nové-
ho ložiska v Brzkově. /čtk/

Krátce

„Bohužel u pana 
doktora Košty 
převládla nekon-
cepčnost a chao- 
tičnost,“ uvedl 
krajský předseda 
ANO Ladislav 
Okleštěk.
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n Prodejem dceřiných 
firem se chce Nemoc-
nice Na Homolce od-
říznout od skandálů 
z minulosti a finančně 
si polepšit. Jenže to 
nejde tak hladce.

Adéla Čabanová

Nemocnici Na Homolce se 
nepovedlo prodat dceřinou 
firmu Homolka Premium 
Care. Zdálo se přitom, že 
za ni může získat 45,7 milio-
nu korun. Homolka Premi-
um Care nabízí ve spolupráci 
se státní Homolkou indi-
viduální péči a přednostní 
vyšetření. Prodej souvisí 
s likvidací kontroverzních 
dceřiných společností.

Do aukce, kterou vyhlásila 
likvidátorka společnosti 
Holte, se přihlásilo pět 
firem. Než bylo výběrové 
řízení zrušeno, už aukční 
společnost vyhlásila jako 
nejvýhodnější nabídku 
ve výši 45,7 milionu korun. 
Byl to téměř dvojnásobek 
částky, která byla v aukci 
uvedená jako doporučená 
kupní cena. Homolka Premi-
um Care má s domovskou 
státní nemocnicí smlouvu 
o spolupráci platnou na dal-
ších osm let.

Likvidátorka Jaroslava 
Dlabolová neprozradila, 
jaké pochybnosti ji vedly 
ke zrušení výběrového říze-
ní. O prodej se pokusí znovu. 
„Ke zpeněžení akcií Homol-
ka Premium Care dojde, a to 
tak, aby byl dosažen co nej-

vyšší likvidační zůstatek,“ 
ujistila Dlabolová.

Zrušení výběrového řízení 
nemocnice nekomentuje 
a vyčkává. „Je v zájmu ne-
mocnice, aby byl zisk maxi-
mální,“ uvedla pouze mluvčí 
Nemocnice Na Homolce 
Martina Dostálová.

Homolka v minulosti svoje 
dceřinky špatně ovládala 
a panovaly pochybnosti 
o tom, jestli jsou nastavené 
vztahy pro nemocnici výhod-
né. Dceřiná společnost Holte, 
pod kterou spadá i Homolka 
Premium Care, je od srpna 
v likvidaci.

Pro nemocnici, která má 
zhruba 1800 zaměstnanců 
a roční obrat kolem tří mi- 
liard, by prodej firmy zname-
nal významné přilepšení. 
A potřebné. Nemocnice je 

podle vedení podinvestova-
ná, navíc musela v posled-
ních letech vydat desítky 
milionů na pokutách kvůli 
prohřeškům v hospodaření 
za éry ředitele Vladimí-
ra Dbalého. V souvislosti 
s hospodařením nemocnice 
v minulosti běží několik 
trestních kauz. 

Celkem se nemocnice 
ve sporech s Dbalým a dal-
šími hlásí ke škodě několika 
desítek milionů korun. 
Za porušení rozpočtové káz-
ně z let 2011 až 2013 hrozila 
nemocnici třímiliardová 
pokuta od finančního úřadu, 
tu zrušilo odvolací finanční 
ředitelství.

Homolka prodává svou 
firmu. Zatím bez úspěchu

Ani půl roku po neúspěšné 
dražbě barokního areálu 
Invalidovny není zřejmé, zda 
a kdy bude převeden na Ná-
rodní památkový ústav (NPÚ). 
Přesun majetku z jedné státní 
organizace na druhou za šest 
měsíců příliš nepokročil. 
Ministerstvo kultury ihned 
po deklaraci NPÚ, že má zá-
jem o využívání objektu, jeho 
snahu podpořilo. 

Mluvčí NPÚ Jan Cieslar 
řekl, že ústav s Úřadem pro 
zastupování státu ve věcech 
majetkových (ÚZSVM), který 
Invalidovnu nyní spravuje 
a chtěl ji prodat, stále o převo-
du jedná. Podrobnosti nechce 
komentovat.

„Čekáme na doplnění 
žádosti ze strany NPÚ tak, 
abychom žádost mohli 
podle zákona vyhodnotit,“ 
sdělil mluvčí ÚZSVM Radek 
Ležatka.

Podle ministerstva kultury 
se uskutečnila četná jednání 
všech čtyř uvedených institu-
cí. „Nyní jsou řešeny technic-
ké záležitosti, které požaduje 
ÚZSVM, zejména zajištění 
financování. Proto se plánuje 

na březen jednání s minister-
stvem financí, kde budou pro-
jednány konkrétní možnosti 
nalezení zdrojů financování, 
případně revitalizace objek-
tu,“ řekla mluvčí ministerstva 
kultury Simona Cigánková. 
Rekonstrukci Invalidovny by 
pravděpodobně musel platit 
NPÚ, není ale zřejmé, zda by 
se o peníze na ni rozšířil roz-
počet ministerstva kultury. 

Podle vedení NPÚ i někte-
rých akademických pracovní-
ků či občanských iniciativ by 

rozsáhlý objekt v Karlíně měl 
zůstat v rukou státu a mělo by 
se pro něj hledat nové využití. 
Památkáři po dražbě uváděli, 
že chtějí barokní areál otevřít 
veřejnosti i využít jako sídlo 
ústavu, případně jako sídlo 
některých dalších příspěvko-
vých organizací ministerstva 
kultury i dalších rezortů. 
Rekonstrukce Invalidovny by 
mohla podle některých od-
borníků v případě generální 
opravy stát až 2,5 miliardy 
korun. /čtk/

Převod Invalidovny 
na památkáře stále vázne 

HLEDÁ SE NOVÝ MAJITEL. Dceřiná firma Homolka Premium 
Care nabízí pacientům individuální péči a přednostní vyšetření.
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PAMÁTKA BEZ VYUŽITÍ. Národní památkový ústav by v Invali-
dovně mohl mít své sídlo. Část objektu by otevřel i pro veřejnost.
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Na osmičce rozšíří 
parkovací zóny
Radnice Prahy 8 plánuje 
rozšířit parkovací zóny 
v Kobylisích, Střížkově 
a části sídliště Ďáblice, 
platit by mohly od přelo-
mu letošního září a října. 
Důvodem jsou problémy 
s parkováním na hranicích 
současných zón. Problé-
my mají například lidé 
v Žernosecké ulici vedoucí 
Kobylisy a Ďáblicemi. Potí-
že jsou i v Šimůnkově ulici, 
kde parkují lidé z hranice 
oblasti, kde byly zóny za-
vedeny, aby nemuseli platit 
parkovné.

Déčko se má začít stavět 
v roce 2019 
První etapa stavby metra D 
mezi Pankrácí a Novými 
Dvory by mohla začít v roce 
2019 a být dokončena 
do roku 2023. Praha chce 
zahájit v září příštího roku 
geologický průzkum. Letos 
v listopadu by měla být 
vypsána soutěž, v níž najde 
firmu, která průzkum pro-
vede. Město také vypraco-
valo harmonogram stavby 
a rozdělilo ji do etap. 

Olšanské náměstí  
se promění
Možnou podobu ulic 
Táboritská a Ondříčkova 
po revitalizaci má ukázat 
studie, kterou pro městskou 
část Praha 3 zpracovává 
ateliér Sinpps. Obsahuje ná-
vrh úprav, které mají posílit 
bezpečnost pěšího pohybu 
v lokalitě a prostranství 
oživit větším množstvím 
zeleně. Městská část umožní 
místním obyvatelům zapojit 
se svými podněty do přípra-
vy studie a může se s ní pro-
to seznámit dnes od 17 hodin 
v hotelu Olšanka.

Na půdě vznikly  
nové třídy 
Praha 1 vybudovala na půdě 
ZŠ Curieových sedm nových 
tříd, kabinety a další zázemí. 
Úpravy školy poblíž Čecho-
va mostu stály 59 milionů 
korun. Rekonstrukce trvala 
osm měsíců a byla loňskou 
největší investicí Prahy 1. 
Letos radnice počítá s in-
vesticemi do školství ve výši 
necelých 47 milionů korun. 
Největší bude vybudování 
dětského centra v Truhlář-
ské ulici. /čtk/

Krátce
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Zachrání  
ZáZračná tekutina
váš starý motor?

„Generálka“  
za 3 tisíce
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n Železniční dopravci 
ušetří stovky milionů, 
především v nákladní 
dopravě. 

Jan Šindelář

Společnosti provozující do-
pravu na železnici dostanou 
počátkem příštího roku 
od státu dárek. Správa želez-
niční dopravní cesty od zá-
kladu změní systém zpoplat-
nění jízdy po kolejích. Podle 
aktuálních propočtů bude 
výsledkem úspora na stra-
ně dopravních společností 
ve výši 600 milionů korun. 
Z toho většina připadne 
na nákladní vlaky. 

„Výkony všech dopravců 
za rok 2016 jsme přepočí-
tali podle nových pravidel 
a všichni dopravci včetně 
osobních uspoří,“ vysvětluje 

Jízda po kolejích bude levnější

Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) chce vytvořit 
pracovní skupinu k přípravě 
vysokorychlostních tratí. 
Měly by v ní spolupracovat 
rezorty dopravy, místního 
rozvoje a životního prostředí, 
i když jsou první projekty 
teprve ve fázi studií. Podle 
ministra dopravy Dana 
Ťoka (za ANO) ale pracovní 
skupina k vysokorychlostním 
železnicím už dávno existuje.

Pracovní skupinu  
už máme, tvrdí Ťok

NÁKLAD LEVNĚJI. 
Nákladní železniční 
doprava by podle 
Správy železniční 
dopravní cesty měla 
od příštího roku pla-
tit méně za použití 
kolejí. Fo
to
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Platby za použití kolejí (v korunách)

typ vlaku trasa (v kilometrech) cena 2017 cena 2018

osobní expres Návsí–Praha (414) 12 450 11 513

osobní regionální Krnov–Jindřichov (22) 165 144

nákladní ucelený
Lanžhot–Petrovice  
u Karviné (221)

13 634 7251

nákladní JVZ* Cheb–Brno (470) 5495 3516

nákladní kombi** Česká Třebová–Děčín (271) 15 524 13 624

* jednotlivé vozové zásilky   ** kombinovaná doprava Pramen SŽDC

mluvčí Správy železniční 
dopravní cesty Kateřina 
Šubová. Podle ní změna vy-
chází vstříc evropské legisla-
tivě i strategii ministerstva 
dopravy. To chce dlouho-
době dostat na koleje více 
nákladu. V rozpočtu správy 
železnic tím ale vznikne 
další díra. 

Zatímco loni dopravci 
zaplatili za použití kolejí 

zhruba 4,1 miliardy korun – 
a podobně tomu bude i letos 
– v příštím roce se suma 
sníží na 3,5 miliardy korun. 
Rozdíl zalátá stát, konkrét-
ně Státní fond dopravní 
infrastruktury, jemuž takový 
postup umožňuje od letošní-
ho roku novela zákona.

 Železničáři a dopravní 
fond chtějí za tím účelem 
uzavřít pětiletou smlouvu. 

Dopravci jsou ale v hodno-
cení novinky zatím opatrní 
a nové ceny propočítávají. 

Zástupci společnosti ČD 
Cargo nicméně hodnotí 
kladně, že nový systém bude 
i nadále zvýhodňovat tak-
zvané vozové zásilky, tedy 
svozy a rozvozy jednotlivých 
vagonů s různým zbožím. 
To je pro firmu dlouhodobě 
ztrátová činnost. „Avšak ani 
zachování těchto cen nezna-
mená srovnání podmínek 
ke vstupu na infrastrukturu 
mezi železniční a silniční 
dopravou,“ připomněl mluv-
čí mateřské skupiny České 
dráhy Radek Joklík. 

Stát zavedl na jednotlivé 
vozové zásilky od loňského 
roku slevy osmdesát procent 
ze základní sazby, čímž po-
dle Šubové přišla loni správa 
železnic o 450 milionů ko-
run. Kromě ČD Carga slevu 

využila také konkurenční 
společnost AWT, poměr 
mezi oběma firmami ale že-
lezničáři nechtějí zveřejnit. 
Příští rok by měla přeprava 
jednotlivých zásilek ještě 
dále zlevnit. 

n Internetové obcho-
dy se díky platbám 
přes speciální účet 
vyhnou elektronické 
evidenci tržeb. 

Ostravská firma Vikipid, 
která se zaměřuje na vývoj 
a poskytování služeb  pro 
internetový trh, vyvinula 
bankovní garanční systém, 

díky němuž by se interneto-
vé obchody nemusely zapojit 
do elektronické evidence 
tržeb. Tato povinnost pro ně 
jinak začne od března. Firma 
už získala od České národní 
banky povolení k činnosti 
platební instituce, kterou 
vlastní jen dvacet českých 
společností. 

Zavedení EET se v případě 
e-shopů týká plateb pro-

střednictvím bankovní karty. 
Hrozilo, že podstatná část 
e-shopů tuto možnost zruší. 
Nebyly totiž schopné splnit 
podmínku zaevidování tržby 
v okamžiku, kdy zákazník 
klikne na tlačítko zaplatit. To 
totiž ještě automaticky ne-
znamená, že platba skutečně 
dojde. Generální finanční 
ředitelství ale minulý týden 
vydalo stanovisko, podle 

nějž mohou e-shopy evidovat 
přijaté tržby až v okamžiku, 
kdy se o platbě dozvědí. 
Systém vyvinutý společností 
Vikipid přichází s varian-
tou, při které se internetové 
obchody bez EET obejdou 
úplně.

Systém spočívá v tom, že 
zákazník, který převezme 
zásilku od dopravce, za zboží 
neplatí přímo e-shopu, ale 

na garanční účet Vikipi-
du. Na účet internetového 
obchodu pak peníze převádí 
platební brána. „To podle 
zákona o evidenci tržeb ne-
podléhá elektronické eviden-
ci tržeb, protože poplatník 
přijímá platby pouze z účtu 
na účet, tedy bezhotovost-
ním způsobem,“ vysvětlila 
za společnost Vikipid Jana 
Dronská. /čtk/

Nový systém zachrání e-shopy před EET



n Největší české 
banky chystají v příš-
tích letech virtuální 
poradce pro drobné 
spekulanty.

Jaroslav Bukovský

Partnerem a poradcem pro 
investory může být pro-
příště v případě největších 
českých bank bezpohlavní 
robot. Automatizaci inves-
tičního poradenství chystá 
přinejmenším do roka trio 
dominantních hráčů na tu-
zemském bankovním trhu. 
Banky k tomu podle pozo-
rovatelů vede snaha ušetřit 
i přísnější regulace poraden-
ského servisu. Domnívají 
se, že roboty nebudou pro 
bankovní byznys znamenat 
takové riziko jako lidé.

„Postupně roste počet 
klientů, kteří jsou orien-
továni na digitální kanály, 
a proto pracujeme na řešení 
pro tento typ klientů,“ uvádí 
investiční specialista České 
spořitelny Jaroslav Kropá-

ček. „Část klientů si žádá 
plně samoobslužnou správu 
portfolií,“ vysvětluje mluvčí 
ČSOB Pavla Hávová s tím, že 
banka zavede 
robotické 
investiční 
poradenství 
od roku 2018. 
„Trend sleduje-
me. Bylo by ale 
předčasné sdě-
lovat detaily,“ 
dodává mluvčí 
Komerční 
banky Michal 
Teubner. 

Robotické 
poradenství se 
má uplatnit při automatické 
správě portfolií méně nároč-
ných klientů obchodujících 
přes internetové aplika-
ce. Základem virtuálních 
poradců mají být algoritmy, 
které se učí zpracováváním 
uživatelských dat. 

„Jedním z hlavních důvodů 
pro zavádění robotů budou 
nižší náklady,“ připomíná 
advokát kanceláře Dentons 
Filip Machalec. „Výsledkem 

mohou být nižší poplatky 
za správu portfolia i časová 
úspora díky jednoduchému 
ovlivňování investiční strate-

gie,“ domnívá 
se expert PwC 
na digitální 
technologie 
Vojtěch Till. 

Podle ana-
lytiků může 
být nástup 
robotů i reakcí 
na připravo-
vané utažení 
evropské regu-
lace v oblasti 
investic. Unij-
ní legislativní 

balík MIFID 2, který má 
platit od ledna 2018, zpřís-
ňuje pravidla pro přijímání 
a poskytování pobídek v ob-
lasti investičního poraden-
ství. „Tato přísnější pravidla 
mohou na základě zvoleného 
obchodního modelu odpad-
nout v případě robotického 
investičního poradenství, 
protože není přítomen 
lidský element,“ připomíná 
Machalec.
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Karel Pučelík

Češi se nebojí utrácet a dů-
věřují domácí ekonomice, 
což je znát také na výsled-
cích maloobchodu. Podle 
posledních dat Českého 
statistického úřadu tržby 
maloobchodníků loni mezi-
ročně vzrostly o zhruba  
5,6 procenta. 

Horší výsledek si 
připsal překva-
pivě prosinec, 
který tra-
dičně bývá 
měsícem vá-
nočních ná-
kupů, tržby 
maloobchodu 
zvolnily mezi-
roční růst na tři 
procenta po listopa-
dovém růstu dosahujícím 
téměř osmi procent. 

Odborníci to přičítají 
zejména nové legislativě, 
kvůli které musely být 
o vánočních svátcích velké 
prodejny uzavřeny. I přesto 
se například Tesco loni 
konečně dostalo ze ztrát 

a vydělalo přes 3,3 miliardy 
korun. Uzavření většiny 
kamenných prodejen ale 
pomohlo e-shopům, které 
táhnout český maloobchod. 
Jak vyplývá z dat statis-
tiků, lidé on-line utratili 
meziročně o téměř šestnáct 
procent více. 

„V závěru roku u nás 
zákazníci nakoupili 

za jediný den zboží 
v hodnotě přes 

200 milionů 
korun, padla 
i hranice mi-
liardové tržby 
za jediný 
týden,“ uvedl 

už dříve Tomáš 
Havryluk z Alzy. 

Loňské tržby to-
hoto e-shopu dosáhly 

rekordních sedmnácti 
miliard korun. 

Zisky českých malo-
obchodů si vedou dobře 
rovněž v mezinárodním 
srovnání, rostou více než 
dvakrát rychleji oproti 
průměru evropské osma-
dvacítky. 

Obchodníkům 
rostly tržby  
po celý rok

Experti finančních 
domů míní, že 
roboty nebudou 
pro bankovní 
byznys znamenat 
takové riziko jako 
lidé. V prosinci 

tržby zbrzdily 
meziroční růst na

3 %
po listopadovém  
vzestupu o osm  

procent.

V on-line investicích 
nastane invaze robotů

KVŮLI VYSOKÉ POPTÁVCE chce pivovar Litovel více než zdvojnásobit kapacitu svého minipivo-
varu, ve kterém si lidé mohou vařit vlastní pivo. S výrobou tam zájemcům pomáhá sládek. Minipi-
vovar byl zprovozněn v roce 2011 a v současné době se v něm ročně uvaří zhruba patnáct tisíc litrů.  
Nejčastěji slouží pro komerční vaření piva, které tvoří až šedesát procent uvařených dávek.

PŘETÍŽENÝ MINIPIVOVAR
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Anděl Páně 2 je 
nejúspěšnější český film 
Stačilo deset týdnů v dis-
tribuci, aby pohádka Anděl 
Páně 2 režiséra Jiřího Stra-
cha utržila 127,1 milio- 
nu korun, a stala se tak 
komerčně nejúspěšnějším 
českým filmem promíta-
ným v tuzemských kinech. 
Vyplývá to ze statistik Unie 
filmových distributorů. 
Dílo bylo nejnavštěvovaněj-
ším snímkem roku 2016. 

Imperial Tobacco  
přišel o polovinu zisku
České pobočce firmy Impe-
rial Tobacco klesl ke konci 
loňského září meziroč-
ně zisk o 44,8 procenta 
na 285,3 milionu korun. Trž- 
by klesly zhruba o 550 mi- 
lionů na 11,57 miliardy.

Zakažte v Brně Uber, 
žádají taxikáři
Brněnští taxikáři chtějí 
po magistrátu, aby požádal 
soud o předběžné opatření, 
jímž by společnosti Uber 
zakázal ve městě činnost. 
Služba UberPOP funguje 
v Brně od 1. února.

Škoda postaví elektrárnu 
v Černé Hoře s Američany
Firma Škoda Praha ze Sku-
piny ČEZ bude při stavbě 
uhelné elektrárny Pljevlja 
v Černé Hoře spolupraco-
vat se společností General 
Electric. Do konce února 
představí investorovi, firmě 
Elektropriveda Crne Gore, 
návrh financování. Projekt 
by měl podle dřívějších 
informací vyjít zhruba na 
9,5 miliardy korun. /čtk/

Krátce
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n Během jednání 
o brexitu bude muset 
britská vláda rychle 
vyjednat nové smlou-
vy o jaderné spoluprá-
ci se zbytkem Evropy, 
USA, Japonskem či 
Kanadou. Ty nahradí 
britské členství v or-
ganizaci Euratom.

Jan Stuchlík

Kromě Evropské unie 
vystoupí Velká Británie 
mimo jiné i z Evropského 
společenství pro atomovou 
energii Euratom. Vyplývá to 
ze zákona, který dává britské 
vládě mandát spustit jed-
nání o opuštění EU a který 
v prvním čtení minulý týden 
schválila britská poslanecká 
sněmovna. Jenže bez účasti 
v Euratomu mohou snadno 
havarovat britské snahy 
o vybudování nových jader-
ných elektráren a o resus-
citaci domácího jaderného 
průmyslu, který by se měl 
podle vládních plánů stát dů-
ležitým exportním odvětvím.

„Jaderný průmysl zůstá-
vá klíčovou prioritou pro 
Velkou Británii a náš odchod 
z Euratomu v žádném pří-
padě naše jaderné ambice 

nesnižuje,“ uvedlo ve svém 
prohlášení po hlasování 
v parlamentu ministerstvo 
energetiky a průmyslu.

Euratom zastřešuje dodr-
žování mezinárodních dohod 
o nešíření jaderných zbraní, 
koordinuje a financuje 
jaderný výzkum ve členských 
zemích, a především vytváří 
jednotný trh s jadernými 
technologiemi včetně volné-
ho pohybu osob a kapitálu.

Bez záruk, které bude 
muset nově prokazovat 
britský jaderný dozor, že 
jaderné technologie a mate-
riály země používá jen pro 
mírové účely, nebude podle 
expertů moci Británie tyto 
technologie nakupovat. 
„Pokud Británie nebude mít 
nové plnohodnotné doho-
dy o spolupráci s Francií 
a Spojenými státy, projekty 
nových jaderných elektrá-

ren se zastaví,“ tvrdí Vince 
Zabielski z právní kanceláře 
Pillsbury Winthrop Shaw 
Pittman. Stejnou dohodu by 
Británie potřebovala také 
s Japonskem či Kanadou, 
upozorňuje Tom Greatrex, 
ředitel britské Asociace 
jaderného průmyslu. 

Projekty nových elektrá-
ren Hinkley Point a Moor- 
side přitom sledují také 
české firmy. „Každý nový 

projekt pro nás představuje 
obchodní příležitost. Jsme 
schopni vyrobit součásti pro 
všechny typy reaktorů,“ říká 
mluvčí Škoda JS Jan Stolár. 
Plzeňská firma už dodala 
vnitřní vybavení reaktorů 
EPR, které staví francouzská 
Areva ve Finsku. Stejné dva 
reaktory by měly stát i v Hin-
kley Point.

Asociační dohodu s Eura-
tomem Británie potřebuje 
i kvůli pokračování účasti 
země na velkých výzkum-
ných projektech, jako je fúzní 
reaktor ITER a největší exis-
tující experimentální fúzní 
zařízení na světě JET, které 
je v britském Oxfordu. „Bude 
proto velká snaha na obou 
stranách, aby nedošlo k ohro-
žení existujících projektů,“ 
říká Martin Ruščák, ředitel 
Centra výzkumu Řež.

Británie si komplikuje stavbu 
nových jaderných elektráren

Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,292

Čína 1 3,677

Dánsko 1 3,633

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,628

Japonsko 100 22,465

Kanada 1 19,313

Maďarsko 100 8,740

Norsko 1 3,054

Polsko 1 6,318

Rusko 100 42,853

Švédsko 1 2,856

Švýcarsko 1 25,322

Turecko 1 6,856

USA 1 25,219

Velká Británie 1 31,432

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 6. 2. 2017

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 67,50 1,50 

ČEZ 428,00 -0,40 

Erste Bank 773,40 -0,86 

Fortuna 93,70 -0,16 

Kofola 407,00 0,49 

KB 888,20 -0,20 

Moneta 87,50 0,75 

O2 CR 266,10 -0,22 

Pegas 820,10 -1,19 

Philip Mor. ČR 13 171,00 0,20 

TMR 655,00 0,00 

Unipetrol 192,65 1,23 

VIG 615,10 -0,16

Celkový objem (v tisících korun) 449 317

Akcie na pražské burze 6. 2. 2017

Evropské sdružení pro 
atomovou energii založilo 
šest zakládajících členů 
Evropského hospodářského 
společenství v roce 1957. Cí-
lem bylo vybudovat podmínky 
pro rychlý rozvoj jaderné 
energetiky, která měla posílit 
energetickou bezpečnost 
poválečné Evropy. I když jde 
o samostatnou dohodu, její vý-
kon převzaly orgány Evropské 
unie. Plnohodnotné členství 
v Euratomu by proto pro 
Británii znamenalo, že bude 
mít dál zástupce v institucích 
EU a bude se na ni vztahovat 
unijní právo. 

Euratom oslaví 
šedesátku

NA KŘIŽOVATCE. Přestože představitelé jaderného průmyslu Spojeného království vládě jasně sdělili, 
že jejich preferovaná pozice je zachovat členství v Euratomu, dokáže si prý i v případě brexitu poradit.
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Ryanair Holdings

Irská nízkonákladová letecká společnost vytvořila ve třetím fiskálním 
čtvrtletí zisk po zdanění 95 milionů eur, což je meziroční pokles o osm 
procent. Slabší výsledky způsobil pokles cen letenek. Firma čeká, že za 
celý fiskální rok by se zisk měl pohybovat v rozmezí 1,3 až 1,35 miliardy 
eur, což představuje nárůst asi o sedm procent.

Hasbro 

Americkému výrobci hraček rostl v loňském čtvrtém čtvrtletí zisk 
i tržby více, než se čekalo. Hospodaření podpořila vysoká poptávka 
po princeznách z filmů firmy Disney. Čistý zisk se zvýšil o 9,6 procenta 
na 192,73 milionu dolarů. Zisk na akcii bez mimořádných položek činil 
1,64 dolaru a příjmy stouply o 11,2 procenta na 1,63 miliardy dolarů.

Toyota Motor

Největší japonské automobilce ve třetím fiskálním čtvrtletí klesl 
čistý zisk o 23 procent na 486,5 miliardy jenů (108,6 miliardy korun). 
Automobilka ale uvedla, že díky poklesu kurzu jenu a nižším nákladům 
očekává za celý fiskální rok lepší výsledky, než s jakými počítala dosud. 
Konsolidované čisté příjmy se za tři měsíce do konce prosince snížily 
o 3,5 procenta na 7,1 bilionu jenů (1,6 bilionu korun). /čtk/

Výsledky



n VW prodal méně 
vozů než loni, ale stále 
zůstává jedničkou.

Michal Tomeš

Evropský trh s novými auto-
mobily loni rostl nečekaným 
tempem. Celkem se za rok 
2016 na kontinentu prodalo 
o 6,5 procenta automobilů 
více, celkem 15,1 milionu. 
Důvodem jsou především vý-
borné výsledky v Itálii a Špa-
nělsku, kde místní trhy rostly 
šestnácti a jedenácti procen-
ty. Také další hlavní trhy však 
zaznamenaly znatelný růst, 
na téměř šest procent dosáhla 
Francie, 3,7 procenta zazna-
menalo Německo.

Lehké zpomalení zazna-
menala Velká Británie, která 
pokles v hodnotě jednoho 
procenta připisuje rozhodnu-

tí o vystoupení z EU. Opačný 
trend však zaznamenala 
jedna z nejvýznamnějších 
automobilek Spojeného 
království. Jaguar loni na ev-
ropském trhu zažil rekordní 
nárůst. Oproti roku 2015 jeho 
prodeje vzrostly o 70 procent 
na 68 tisíc prodaných vozů. 
Za nárůstem stojí především 
uvedení prvního SUV s ozna-
čením F-Pace, který u zákaz-
níků zaznamenal úspěch. 

Meziročně se v Evropě daři-
lo také evropské Hondě, jejíž 
prodeje zaznamenaly oproti 
roku 2015 pětinové zlepšení. 
Téměř 160 tisíc automo-
bilů automobilka prodala 
především díky reinkarnaci 
malého SUV HR-V. Na třetí 
pozici automobilek s největ-
ším meziročním růstem se 
umístil Jeep. A to rovněž díky 
úspěchům malého SUV, kon-
krétně modelu Renegade. Ten 

stojí na společné platformě, 
kterou sdílí s Fiatem. 

V kategorii poražených se 
loni ocitla také evropská jed-
nička, německá automobilka 
VW. Ta po problémech spoje-
ných s falšováním emisí pro-
dala o čtyři desetiny procenta 
méně vozů než v roce 2015. 
Celkem to bylo 1,72 milionu 
automobilů. Toto číslo z ní 
přesto dělá  celkově nejúspěš-
nější automobilku v Evropě. 
Druhou pozici zaujal Renault, 
který o sto tisíc vozů překonal 
milionovou hranici. Těsně 
za ním se umístil Ford, který 
prodal o 57 tisíc vozů méně. 

I přes růst evropského 
automobilového trhu se však 
úrovně prodejů nedostaly 
na svůj vrchol. Toho dosáhly 
před finanční krizí v roce 
2007, kdy překonaly 16 milio-
nů prodaných automobilů. 
 Více E15.cz

Automobilkám se v Evropě 
dařilo, nejvíce rostl Jaguar
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Závazek
Přestože je Patria Finance ak-
ciový broker, tlačí teď naše klien- 
ty nejvíce bota na forexovém 
trhu (nemyslím tím CFD). Sám 
minimálně třikrát denně řeším 
dotaz frustrovaného investora, 
který se bojí, že mu posílení čes-
ké měny uzobne z hodnoty jeho 
portfolia. Situaci eskalují média, 
investiční zprostředkovatelé 
doporučují se zajistit pokud 
možno ihned a lidé začínají 
pomalu propadat panice.

Nemá moc smysl komentovat 
výstup ze zasedání rady ČNB. 
Hlavní poselství je, že závazek 
zůstává, centrální banka jej 
hodlá opustit zhruba v polovině 
roku. S klienty tuto záležitost ko-
munikuji jinak, než to prezentu-
je ČNB. Jí už ani tak nejde o osla-
bení naší měny, ale zabránění 
excesivnímu posílení proti euru, 
jež je doslova zadupáváno mo-
netární politikou ECB. Zatímco 
česká ekonomika už se zdá být 
zralá na zvýšení sazeb a přesun 
k normálu, eurozóna si pískat 
nemůže. Analytici odhadují, že 
ČNB za leden za oslabení měny 

utratila 350 miliard korun, 
evropský strážce měny ještě 
do dubna bude nakupovat 
dluhopisy ve výši 80 miliard eur 
měsíčně. Od dalšího kvartálu 
frankfurtská instituce sníží 
objem o 20 miliard eur, vrátí 
se tak na částku, kde přede 
dvěma lety začínala. Mario 
Draghi na své poslední tiskové 
konferenci nad aktuální inflací 
mávl rukou a řekl, že bude 
tématem pro projednání změny 
přístupu k monetární politice 
až v polovině roku. Z tohoto 
pohledu očekávám, že když ECB 
neutáhne kohoutky, neudělá to 
ani náš strážce měny.

Mnou spravovaná klientská 
portfolia nejspíš vystavím 
riziku posílení koruny. Zajištění 
je relativně drahé a uplatnění 
českých korun není zrovna 
ideální. Dluhopisy jsou výnosem 
v záporu, junk bondy nejsou al-
ternativou a akcie na naší burze 
nejsou likvidní. Navíc nevidím 
logiku v tom, že by akciový titul 
v korunách měl fungovat jako 
uchovatel hodnoty. Nemyslím si, 
že apreciace měny povede k po-
sílení hodnoty akciových titulů, 
spíše naopak. Skok na měnovém 
páru proto budu prezentovat 
jako daň z likvidity. Jak vysokou, 
to ukáže až trh.

       Autor je makléřem Patria Finance

Z parketu

Marek Trúchly

HOSPODÁŘSKÉ OŽIVENÍ v eurozóně nabírá na síle, ekono-
mika však stále potřebuje podporu. Evropská centrální banka 
proto zatím není připravena stahovat svá stimulační opatření. 
Řekl to šéf ECB Mario Draghi výboru Evropského parlamentu 
pro hospodářské záležitosti. Tlaky na omezování stimulačních 
opatření zesílily v důsledku rostoucí inflace v eurozóně.

ECB  VYČKÁVÁ
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n Skotům nejde 
jen o imigranty, ale 
také o krajany, kteří se 
usadili v jiných ze-
mích EU.

Jan Vávra

Zatímco britští poslanci 
v těchto dnech v široké 
diskuzi projednávají aktivaci 
brexitu, jejich skotští kole-
gové se v rámci meziparla-
mentní komise jednomyslně 
shodli na tom, že v případě 
odchodu Británie z EU chtějí 
mít s Bruselem zvláštní 
dohodu o přistěhovalectví. 
Případná dohoda by ovšem 
zapovídala migrantům z EU 
pracovat v ostatních částech 
Velké Británie.

Omezení přistěhovalectví 
je podle skotské komise ne-
přijatelné. Edinburgh 
svůj od Londýna 
odlišný postoj 
k migraci 
obhajuje jak 
ekonomic-
kými, tak 
demografic-
kými důvody. 
Všichni na os-
trovech vědí, že 
příliv lidí z Ev-
ropské unie pomohl 
pětimilionovému Skotsku 
otočit trend úbytku popula-
ce. „Přistěhovalci z EU, kteří 
se ve Skotsku usadili, žijí 
v nejistotě z toho, co s nimi 
po brexitu bude. A totéž 
platí i o Skotech žijících 
v různých koutech Evropy,“ 
říká poslankyně skotského 

parlamentu Joana McAlpi-
nová. Skotsko by mělo podle 

jejího názoru, který je 
zakotven i v usne-

sení celé komise, 
umožnit těmto 
migrantům 
zůstat v ze-
mích, jež si 
vybrali. Orgán 

zároveň 
vyzývá britský 

kabinet There-
sy Mayové, aby 

se jasně vyjádřil, 
zda také on zachová stejný 
postoj. 

Pro Mayovou je kontrola 
migrace z EU, a tedy i odchod 
země z jednotného evropské-
ho trhu, prioritou. Strategie 
v takzvané bílé knize k brexi-
tu označuje  volný pohyb 
osob směrem do Británie 
za nepřijatelný. Ačkoli má 
mezi konzervativci tento pří-
stup i své odpůrce, agentura 
Reuters připomíná, že Ma-
yová může během zítřejšího 
schvalování aktivace brexitu 
počítat i s hlasy části opozič-
ních poslanců. Zamítnutí je 
tak podle Reuters nepravdě-
podobné. 

Skotsko by si setrvání 
v EU přálo. Kvůli odlišnému 
pohledu na směřování celé 
země dokonce jeho samo-
správa zvažuje vypsání 
referenda o samostatnosti.

Skotsko chce mít svou 
dohodu s EU o migraci

Odvolací soud v maďar-
ském Györu zrušil prvo-
instanční verdikt v kauze 
havárie hliníkárny v Ajce 
a nařídil vše soudit znovu 
od začátku. Pro procesní 
chyby. Vedení hliníkárny 
Ajkai Timföldgyár odešlo 
od předchozího soudu 
osvobozeno, přestože 
havárie nejen způsobila 
největší maďarské poškoze-
ní životního prostředí, ale 
i zabíjela. Za tragédii podle 
soudců mohly geologické 
pohyby.

Ne často se upíná taková 
pozornost k verdiktu 
odvolacího soudu, jako 
tomu bylo v předchozích 
dnech. Původní osvobo-
zující verdikt byl totiž 
podle většiny pozorovatelů 
spíše než hledáním prav-
dy výsledkem otevřených 
i zastřených politických 
průniků do procesu. Verdikt 
přisuzující vinu za veřejné 
ohrožení s následkem úmrtí 
několika lidí či poškození 
životního prostředí vý-
hradně posunům zemského 
povrchu vyhnal nesouhlasící 
lidi do pouličních demon-
strací, nad rámec hlasité 
byly parlamentní diskuze, 
na tiskových konferencích 
vyjadřovali rozhořčení také 
vládní politici. V případu se 
angažoval i premiér Viktor 

Orbán. Až se na obranu ne-
závislosti soudu musel ozvat 
předseda Nejvyššího soudu. 
A prokuratura se odvolala.

Včerejší odvolací tribunál 
se k předchozímu ortelu ni-
jak nevyjádřil. Nařídil však 
nové, opětovné vyšetřování 
celého případu. První roz-
sudek z loňského 28. ledna 
padl po jednáních, která 
trvala 40 měsíců a zachy-
cena jsou na sedmi tisících 
stran spisů. /gmp/

Havárie hliníkárny 
opět před soudem

BAHNO VŠUDE. Čtvrtého října 2010 zbarvilo bahno z hliníkárny 
maďarské obce Kolontár a Devecser (na snímku) do ruda.
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Hráz odkaliště hliníkárny 
Ajkai Timföldgyár společnosti 
MAL Magyar alumínium po-
blíž města Ajka se protrhla 
4. října 2010 po poledni. 
Silně zásaditý žíravý červený 
kal obsahující těžké kovy, 
který vzniká při výrobě 
hliníku, zaplavil několik 
sídel a zamořil vodní toky. 
Velmi postižena byla vesnice 
Kolontár a město Devecser, 
katastrofa způsobila smrt 10 
lidí včetně dětí, mnoho mate-
riálních a ekologických škod 
a přes 130 lidí bylo chemicky 
popáleno nebo jinak zraně-
no, z toho 11 vážně. Podle mi-
nisterstva životního prostředí 
vznikly škody za nejméně sto 
milionů dolarů.

Rudý kal
u Ajky

Pět
milionů Skotů, jichž 

dlouhodobě ubývá, příliv 
lidí ze zemí EU 

vítá.

• Přistěhovalců ze zemí EU žije v současnosti ve Skotsku 181 tisíc, 
tvoří 3,4 procenta populace. 

• Na 112 tisíc těchto lidí přichází z nových členských států EU a 86 tisíc 
z nich je z Polska.

• Počet přistěhovalců z Česka a Slovenska se pohybuje kolem deseti 
tisíc.

• Imigranti z EU pracují zejména na nekvalifikovaných pracovních 
pozicích, jde o téměř třetinu z celkového počtu.

• Déle než pět let pobývá ve Skotsku 62 procent příchozích z unie.

Ve Skotsku se usazují 
hlavně Poláci

POLSKI SUPERMARKET. Ve většině skotských měst je dnes k vidění podobný obchod jako na Ga-
llowgate v glasgowském East Endu.
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n Vládnoucí straně 
otrnulo. Slib daný o ví-
kendu demonstran-
tům v ulicích měst 
včera zrušila.

Rumunské ministerstvo 
spravedlnosti odvolalo své 
plány předložit návrh nové-
ho trestního zákona, který 
ještě včera sliboval zveřejnit 
ministr spravedlnosti Florin 
Iordache. Předseda vládní 
sociální demokracie také 
odmítl požadavek některých 
demonstrantů, aby vláda 
podala demisi.

Stalo se tak den poté, co 
masové demonstrace při-
nutily vládu sociálnědemo-
kratického premiéra Sorina 
Grindeanua na mimořádném 
nedělním zasedání zrušit 
kontroverzní nařízení, kte-
rým chtěl kabinet odstranit 
postih za některé korupční 

trestné činy a za zneužívání 
úředního postavení.

V neděli vyšlo do ulic 
v Bukurešti a dalších 
městech na půl milionu 
lidí. Stažení dekretu ale 
demonstranty neuspokojilo 
a řada lidí požaduje demisi 
vlády. Představa kabinetu, že 
úřady nebudou stíhat řadu 
korupčních skutků, vyvolala 
odmítavé reakce i v rámci 
Evropské unie.

Předseda vládní sociální 
demokracie (PSD) Liviu 
Dragnea, který má podle 
mnohých na chod Grindea- 
nuovy vlády rozhodující 
vliv, včera oznámil, že nevidí 
důvod, proč by kabinet měl 
podávat demisi. „Byla legi-
timně zvolena,“ uvedl.

Právě Dragnea byl jedním 
z politiků, na které mířil 
hněv demonstrantů. Před-
seda vládní strany se sám 
nemohl stát premiérem, 

protože ho soud v minu-
losti pravomocně odsoudil 
za volební podvody a pod-
plácení. V současnosti se 
koná soudní proces, v němž 
Dragnea čelí obvinění ze 
zpronevěry státních peněz. 
Sporné nařízení, které vláda 
v neděli odvolala, by bývalo 
zastavilo i jeho proces.

Grindeanuova vláda sice 
nařízení zrušila, už v sobotu 
ale premiér uvedl, že kabinet 
vypracuje nový návrh záko-
na, který tentokrát předloží 
k posouzení parlamentu. 
V zákonodárném sboru má 
přitom vláda pohodlnou 
většinu.

Iordache včera před 
novináři také uvedl, že svou 
případnou demisi hodlá 
s premiérem probrat poté, 
co parlament rozhodne 
o opozičním návrhu vyslovit 
vládě nedůvěru, což poslanci 
nejspíše odmítnou. /čtk/

Rumunské ministerstvo mění 
názor, slíbený zákon nebude 

ÚNOROVÉ 
ČÍSLO ČASOPISU

 MOJE PSYCHOLOGIE 
PRÁVĚ V PRODEJI

ZJEDNODUŠTE
SI ŽIVOT
MÉNĚ JE VÍCE!

266126/10 inzerce

Kandidátkou CDU/CSU na kancléřku je Merkelová

Angela Merkelová se oficiálně stala kandidátkou konzer-
vativní unie CDU/CSU na německou kancléřku. Na setkání 
špiček obou stran v Mnichově ji podpořila i bavorská CSU, 
která se k tomu dlouhé měsíce neměla.

Fillon se omluvil, že zaměstnával příbuzné

Prezidentský kandidát francouzské pravice François 
Fillon, který čelí výzvám, aby z prezidentského klání 
odstoupil, se včera omluvil Francouzům za to, že zaměst-
nával manželku a děti jako poslanecké asistenty. Zároveň 
ujistil, že nejednal nelegálně a že z kampaně neodstoupí. 

Expremiéra Katalánska soudí za referendum

Na 40 tisíc lidí přišlo včera v Barceloně podpořit expre- 
miéra Katalánska Artura Mase, který stanul se dvěma bý-
valými ministryněmi katalánské vlády před soudem kvůli 
referendu o nezávislosti z roku 2014. Soud dnes pokračuje.

Ministři zahraničí EU se zabývali Libyí

Evropská unie zdůraznila potřebu dostat v Libyi všechny 
ozbrojené složky pod kontrolu legitimní vlády. V Bruselu 
se na tom shodli ministři zahraničí osmadvacítky, je to 
podle nich potřeba k zajištění stability a územní celistvos-
ti země. Libye se má podle šéfů diplomacie stát platným 
partnerem v unijní snaze dostat pod kontrolu migraci 
na trase z Afriky přes libyjské břehy do Itálie. /čtk/

Krátce
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Lékař je jen 
servisman
n Zkušený manažer ve zdravotnictví Oldřich Šubrt 
roky řídil státní Nemocnici Na Homolce, vedl soukromou 
zdravotnickou síť Agel nebo Euroclinicum. Teď ho živí 
soukromá klinika Program H Plus, kde si pacienti platí 
za to, že nečekají. Lékař jejich péči koordinuje. „Jsme 
v kapitalismu. Nejsme tu kvůli tomu, abychom léčili. Jsme 
tu, abychom vydělávali peníze. Za ně můžeme dobře léčit,“ 
říká Šubrt.

Adéla Čabanová

 Svou kliniku provozu-
jete několik let, jak se jí 
daří? 
Před třemi lety jsem stál 
před rozhodnutím ji prodat, 
protože se restrukturalizoval 
trh, z nějakých osmi firem 
v Praze se vytvořily dvě 
skupiny. Když se koncentruje 

trh, jsou nejlepší ceny. Mů-
žete buď prodat, nebo pak 
nechat ty, co z toho vyrostou, 
dělat jejich byznys a vedle 
nich postavit „butikový 
hotel“. Naše klinika dnes má 
sice jen osm procent českého 
trhu výběrové zdravotní 
péče, ale za poslední tři roky 
jsme mohli dvakrát zvýšit 
ceny

 Takže jste spokojený?
Nejsem altruista. Dělám to 
pro peníze. Mám šest dětí, 
chci, aby studovaly dobré 
školy. Rád cestuju. Druhá 
věc ale je, že to je hrozně 
zajímavá sociologická labo-
ratoř. Sleduju ty lidi. První 
dva roky se tu cítili nesví, 
nevěděli, co si mají myslet 
o tom, že tu visí obrazy, že je 

sestry vyzvedávají v čekár-
ně.

Třetí rok jsem málem 
zkrachoval. Byl jsem tři mě-
síce před krachem. Dal jsem 
do toho všechny prostředky. 
Na Vánoce před pěti lety 
jsem šel do sklepa a zabalil 
jsem staré věci jako dárky. 
Dnes máme stabilní růst 
a hrozně mě to baví. Objevu-
jeme, co chtějí čeští pacienti, 
a snažíme se je překvapovat 
věcmi, o kterých ještě netuši-
li, že existují.

 Celý segment prémiové 
péče také roste?
Mírně. Zatím to není usazené 
ze dvou důvodů. Zaprvé čes-
ké zdravotnictví je celkově 
velmi dobré a dostupné, 
zadruhé člen komunity 
rakousko-uherské dá radši 
husu, než se pojistí. Dnes má 
segment asi 80 tisíc poten-
ciálních zákazníků. Až jich 
bude mít 200 tisíc, půjdou 
do toho komerční pojišťovny 
a vytvoří soukromé připo-
jištění. 

 Co tedy od vás klienti 
chtějí?
Dneska se tomuto zákaznic-
kému přístupu k medicíně 
říká concierge medicine. 
Concierge je ten vrátný 
ve čtyř- nebo pětihvězdičko-
vém hotelu, kterému když 

řeknete, že chcete do dobré 
italské restaurace a ona 
v okolí žádná není, doporučí 
vám dobrou indonéskou, 
která vás nadchne. Zákazní-
kům nabízíme za sto eur mě-
síčně, že jim zorganizujeme 
zdravotní péči nejlépe, jak to 
v roce 2017 v Praze jde.

 Jsou to pořád ještě firmy, 
kdo platí prémiovou péči 
pro své manažery, nebo už 
i jednotlivci?
Přibývají jednotlivci a to 
je důležité, protože to jsou 
dlouhodobí klienti. Pro fir-
mu je to služba, kterou zruší 
jako první, když není v dobré 
ekonomické kondici.

 Přemýšlel jste o vstupu 
do zahraničí?
Program Health Plus jsem 
chtěl udělat i v Maďarsku. 
S přípravami jsem strávil 
dva roky a odešel jsem. 
V Maďarsku už překročili 
určitou hranici a pacienti 
doktory nezajímají. Nenašel 
jsem tam lékaře, který by 
byl ochotný pro mě pracovat 
za sto dvacet tisíc. Přitom 
platy v Maďarsku jsou dva-
krát nižší než u nás. Všichni 
berou úplatky, všichni pracu-
jí pro firmy, všichni mají pět 
zaměstnání, kde nedělají 
často skoro nic. 

 Jak to vypadá, když váš 
pacient potřebuje do nor-
mální nemocnice?
Máme nasmlouvaná zdra-
votnická zařízení, kterým 
platíme ne za to, že by naši 
klienti někoho předběhli, 
ale za to, že nám všechnu 
dokumentaci elektronicky 
pošlou. Když k nám pak 
pacient přijde na preventivní 
prohlídku, má jeho lékař 
den před samotnou návště-
vou vyčleněnou půlhodinu 
času. Prohlédne si všechny 
snímky, všechny křivky, 
všechna vyšetření. Smysl je 
v té koordinaci. Ta by měla 
být základem medicíny, ale 
nikdo to nepodporuje.

 Děláte také poraden-
ství pro nemocnice. Co jim 
radíte?

 Nejsem altruista. 
Dělám to pro peníze. 
Mám šest dětí, chci, 
aby studovaly dobré 
školy. Rád cestuju.
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Vystudoval 
Fakultu 
všeobecného 
lékařství 
Univerzity 
Karlovy a stal se 
neurochirurgem. V letech 1991 
až 2006 působil jako ředitel 
Nemocnice Na Homolce 
v Praze. Poté byl necelý rok 
předsedou představenstva 
společnosti Agel, největší 
soukromé sítě zdravotnických 
zařízení v postkomunistické 
Evropě. Od roku 2008 
do roku 2010 byl předsedou 
představenstva ve zdravotnické 
síti Euroclinicum. Nyní řídí 
privátní kliniku Program Health 
Plus a je předsedou správní 
rady Academy of Healthcare 
Management, kde zároveň učí 
management ve zdravotnictví. 
Rád cestuje, fotografuje a čte 
historickou literaturu.

Oldřich 
Šubrt (60)

Snažíme se přinášet lidem 
příklady. Co se ukazuje 
ve světě jako nejefektivnější, 
je virtuální OÚNZ (Okresní 
ústav národního zdraví – 
pozn. aut.). Když fungovaly 
OÚNZ za totality, bylo to 
zkostnatělé, státem orga-
nizované, zkrátka špatné. 
Dneska si ale můžete, pokud 
mají zdravotnická zařízení 
kompatibilní informační 
systém, snadno udělat mo-
del, co potřebujete pro ten 
který region. Je to úkol pro 
hejtmanství, pro města, pro 
pojišťovny, pro velké nemoc-
nice, aby vytvářely funkční 
informované sítě. 

Víme všechno, když se 
chce. Na svém kmenu 4500 
klientů dnes vím, kolik 
budu potřebovat v květnu 
vyšetření magnetickou 
rezonancí.

 Jsou problémy ekono-
miky zdravotnictví pořád 
stejné?
Dřív byl hlavní problém, 
aby se zbytečně neutrácelo 
za drahou techniku. Tam 
se ztrácely peníze. Teď je 
hlavní problém řízení léčby 
chronicky nemocných. Dnes 
jsou v České republice stovky 
stoletých lidí. Od padesáti 
let prakticky všichni berou 
nějaký lék. A oni ho berou 
padesát let. To už jsou nějaké 
náklady!

 Od roku 1991 pracujete 
v ředitelských funkcích 
ve zdravotnictví. Co má 
společného řídit státní 
nemocnici, vést soukromou 
zdravotnickou síť a mít 
vlastní exkluzivní kliniku?
Vše, co jsem dělal, mělo 
jednu společnou myšlenku: 
jak udělat zdravotnickou 
službu dobrou pro lidi. Jak 
ji dělat efektivně. Efektivně 
neznamená dělat ji levně, ale 
jak za určité náklady udělat 
co nejvíc muziky.

Mimochodem celých těch 
25 let jsem byl šéfem. To má 
jeden zajímavý důsledek. 
Pětadvacet let čtu stížnosti 
a je to hrozně poučné. Učím 
se, co lidi chtějí. Vím, že tu 
jsem, abych jim vyhověl, ne 
abych porazil diagnózu, jak 
nás kdysi učili.

 S jakými pocity sle-
dujete, co se děje kolem 
Nemocnice Na Homolce, 
kterou jste patnáct let vedl? 
(Se Šubrtovým nástupcem, 
bývalým ředitelem Dba-
lým, probíhá několik řízení 
kvůli korupci a manipulaci 
s tendry.)

Možná překvapivě odpovím, 
že s pocity hrdosti na tým. 
Lidé, kteří tam pracují, si 
za posledních deset let pro-
žili mnoho složitého. Před 
časem jsem našel strategii, 
kterou tento tým vytvořil 
na jaře 2006 pro dalších 
deset let. Devadesát procent 
úkolů kolegové a kolegyně 
realizovali, to se povede 
v málokterém podniku. Je 
to pořád dobrý tým lékařů, 
sester, údržbářů, někteří 
bohužel museli odejít a část 
z nich byla atmosférou pohl-
cena… Držím jim palce.

 Jaké byly vaše manažer-
ské začátky v devadesátých 
letech?
V devadesátých letech 
jsme byli pro svět zajímaví, 
pomáhal nám z hlediska 
přenosu zkušeností. Dvakrát 
byla Nemocnice Na Homol-
ce téměř zprivatizovaná se 
zahraničním podílem. Bylo 
to v takové fázi, že ve ve-
dlejší kanceláři už seděl 
Jihoafričan nebo Američan 
a učili mě. Měl jsem možnost 
poznávat světové trendy.

 Co jste si z toho vzal?
Kolegům jsem vždy říkal: 
Jsme v kapitalismu. Nejsme 
tu kvůli tomu, abychom 
léčili. Jsme tu, abychom 
vydělávali peníze. Za ně mů-
žeme dobře léčit. Doktorům 
jsem také opakovaně říkal: 
Nejste nic než skvěle vystu-
dovaní lazebníci. Přijde paní, 
vy jí máte poradit, co jejím 
vlasům prospěje. Když to 
nechce, nedělejte to. A když 
si nechá poradit, udělejte to 
co nejlépe. 

 Měl by být přístup léka-
řů míň ochranářský a víc 
partnerský?
Není to tak, že lékař a pa- 
cient jsou partneři. Lékař je 
servisman, poskytuje službu. 
Říká se, že překážkou je 
informační nerovnost mezi 
lékařem a pacientem. Lékař 
o pacientovi ví, jak funguje 

jeho tělo, když se podívá 
na jeho genetický kód, od-
hadne, co se mu stane za pět 
let. Pacient neví nic. Ovšem 
když přijdete do Datartu, je 
tam dvě stě televizí, některé 
jsou placaté, jiné placatější 
nebo prohnuté, některé jsou 
LED, jiné LCD, další 4K. Ten 
prodavač má totální infor-
mační převahu. Přesto vám 
poradí tu správnou televizi, 
je na vás slušný, když něče-
mu nerozumíte, tak to vy-
světlí. A kdyby náhodou měl 
nějaké moc chytré řeči, tak 
mu řeknete: Promiňte, já jdu 
do Alzy. Tak se musí vnímat 
práce ve zdravotnictví.

 Od doby, kdy jste na-
stoupil do čela Homolky, 
pamatujete 21 ministrů 
zdravotnictví…
Před časem se mě nějaký 
novinář zeptal, který byl 
nejlepší. Jan Stráský (v čele 
ministerstva stál v letech 
1995–1998 – pozn. aut.), pro-
tože nebyl doktor. Bankovní 
úředník Stráský přišel, vyhr-
nul si rukávy a vidí: nemoc-
nice nemají peníze, dluží mi-
liardy korun dodavatelům, 
zdravotní pojišťovny platí 
pozdě. Zeptal se: Je problém 
se zdravotní péčí? Nebyl.

Tak řekl, že příští rok 
dostanou nemocnice jen 
stejné peníze jako letos, ale 
stačí, když uděláme jen 80 
procent péče. Tvrdili jsme, 

že to nejde, že tomu nerozu-
mí. Co se stalo? Nemocnice 
dostaly stejné peníze jako 
rok předtím, měly ale nižší 
náklady, takže se stabilizo-
valy. Nikdo nepoznal, že bylo 
méně péče. A protože byla 
sedmiprocentní inflace, tak 
se díky vyšším platům a od-
vodům zásobily pojišťovny 
penězi. Tehdejší velké potíže 
zdravotnictví vyřešila jedna 
věta. Věta, kterou ale nikdy 
neřekne doktor.

 Jak jste vnímal rozsáh-
lou pravicovou reformu 
ministra Tomáše Julínka 
(ODS), která měla přinést 
konkurenci zdravotních 
pojišťoven a z nemocnic 
udělat akciové společnosti?
Před deseti lety měl Pavel 
Hroboň (Julínkův spolu-
pracovník – pozn. aut.) moc 
dobře vymyšlenou reformu. 
Byl jsem zrovna na nějaké 
konferenci ve Washingtonu 
o managementu ve zdra-
votnictví, diskutovalo se 
tehdy o Clintonově reformě, 
kterou chce dělat Obama… 
Musím říct, že jsem byl 
mezi těmi pěti tisíci lidmi 
daleko od domova pyšný. 
Bylo to správně. Ale bylo to 
arogantní. Politika je také 
umění prodat. Jestli vyro-
bím nejlepší šroubek, který 
se sám zavrtá, ale nedokážu 
ho lidem prodat, neudělal 
jsem nic.

 Počítal jste tenkrát 
s tím, že se něco změní?
V té době hledaly velké ko-
merční pojišťovny řešení, jak 
vytvořit připojištění v post- 
komunistických zemích. 
V Maďarsku se to poved-
lo – funguje tam zdravotní 
připojištění na úplatky pro 
doktory. 

Nabídl jsem prémiovou 
kliniku jako servis pro 
připojištění, ale nevzniklo. 
V Česku totiž pojišťovny 
zjistily, že české zdravotnic-
tví je dobré, lidem jen vadí, 
že není zorganizované, že je 
doktoři často posílají od čer-
ta k ďáblu a všude čekají.

Tak jsem vytvořil firmu, 
která koordinuje jejich léčbu. 
Ano, mají tady příjemné 
prostředí, doktoři na ně mají 
čas, ale to hlavní je, že jejich 
léčbu zajišťujeme komplex-
ně a koordinujeme ji. 

 Jaké je tedy české zdra-
votnictví?
V České republice jsou místa, 
kde je péče úžasná, obory 
na úrovni světové špičky. 
Nikde nemají tak dobré 
zdravotnictví za tak nízké 
náklady jako my. 

Statisticky máme víc dok-
torů než jinde. Je to ale špat-
ně zorganizované. Copak ně-
kde ve vyspělém světě lékař 
píše zprávy, ať už na počítači 
nebo na stroji? To píšou pí-
sařky. Copak někde začínají 
lékaři operovat v půl desáté? 
Všichni začínají v půl osmé, 
protože sály jsou drahé.

 Dřív byl hlavní 
problém, aby se 
zbytečně neutrácelo 
za drahou techniku. 
Teď je hlavní problém 
řízení léčby chronicky 
nemocných. 
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 Přišel jsem zvenku mezi lidi, 
kteří byli v hnutí pět let. Řada 
z nich si dělala mocenské 
nebo kariérní ambice,

řekl olomoucký hejtman 
Oto Košta
str. 3
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Ministr  
Pelikán v roli 
užitečného 
mouřenína

Vysocí představitelé ANO 
a ČSSD si padli do náruče. 
Ale není to vyjádření lásky-
plných vztahů. Kvůli reor-
ganizaci policie se zaklesli 
a drží se v klinči. Když se tak 
stane v boxu, rozhodčí pře-
ruší klání, soupeři od sebe 
musí krok odstoupit, a tepr-
ve potom znovu pokračovat 
v boji. Bohužel, nic takového 
se v politické předvolební 
bitvě nejspíš nestane. 

Zvlášť když jeden z teore-
ticky možných rozhodčích 
zjevně není nestranný. Řeč 
je o ministru spravedlnosti 
Robertu Pelikánovi. Jeho vý-
roky, které zazněly na tisko-
vé konferenci po zveřejnění 
závěrů parlamentní vyšetřo-
vací komise, jsou víc alarmu-
jící než prohlášení šéfa ANO 
Andreje Babiše. Právě proto, 
že Pelikán je šéf justice.

Přikyvovat například 
na tvrzení, že komise překro-
čila svůj mandát, když v rám-
ci návrhů usnesení vyzvala 

vládu k přijetí některých 
opatření, je projev podivu-
hodné neznalosti parlament-
ních procedur. Prohlášení, že 
mezi neprokázáním a vy-
vrácením určitého skutku 
je zatraceně veliký rozdíl, je 
od znalce práva také pěkné. 
Zhruba jako říci: Nic jsme 
neprokázali, ale veřejnost by 
si stejně měla pamatovat, že 
jste vrah. A důrazné ohrazení 
proti tomu, aby politické roz-
hodnutí úkolovalo ministra 
spravedlnosti v tom, jak bude 
vykonávat svou personální 

odpovědnost vůči státnímu 
zastupitelství, je až směšné. 
On ministr neví, že perso-
nální rozhodnutí týkající 
se státních zástupců jsou 
v rukou nejvyššího žalobce 
Pavla Zemana?

Podezírat ministra spra-
vedlnosti z neznalosti práva 
není na místě. Pak se ovšem 
nabízejí přinejmenším dvě 
vysvětlení jeho jednání. To 
první – dobrovolně se ujal 
role mouřenína, na kterého 

se v předvolebním boji sou-
středí pozornost soupeřů. 
Samozřejmě, s vidinou 
blížící se možné odměny. 
Do role vplul dobře – ministr 
vnitra Milan Chovanec už ho 
vyzval, aby předložil analýzu 
objasňující, proč nechce 
uposlechnout usnesení 
sněmovny. 

Druhá varianta je, že 
Pelikán byl prostě rozru-
šený. Protože si uvědomil 
nutnost stáhnout z dolní 
komory parlamentu dlouho 
diskutovaný návrh nového 
zákona o státním zastupitel-
ství. V současné situaci by po-
slanci byli schopni překopat 
nejen současné pravomoci 
státních zastupitelství, ale 
dokonce normu přepsat tak, 
aby veřejná žaloba – z pohle-
du státních zástupců – byla 
oslabena. Dlouho a složitě 
připravovaný zákon, který 
momentálně leží ve sněmov-
ně u ledu, by měl naopak stát-
ním zástupcům v mnohém 
ruce spíše uvolnit. A praktic-
ky jediní zákonodárci, kteří 
za návrhem neochvějně stojí, 
jsou ti z hnutí ANO.

Rozruch kolem zprávy 
parlamentní vyšetřovací 
komise k reorganizaci policie 
bude mít dohru na vládě 
a také na koaliční radě. Jestli 
se na těchto jednáních najde 
sudí, který by zavelel k uvol-
nění klinče, je otázka. Nejspíš 
ne, a pokud ano, bude to jen 
dočasný odstup. To téma se 
v předvolebním boji hodí. 
Bohužel, ke škodě justice.

Komentář

Jana Havligerová

Rozruch kolem 
zprávy parlamentní 
vyšetřovací komise 
k reorganizaci policie 
bude mít dohru 
na vládě a také 
na koaliční radě. 
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n Jeden večer v Praze 
rozesmával lidi jako 
stand-up komik, druhý 
pak rozplakával jako 
hlavní hrdina dramatu 
Já, Daniel Blake.  
Se snímkem loni reži-
sér Ken Loach vyhrál 
nejslavnější filmový 
festival v Cannes.

Iva Přivřelová

Film znamenal pro šedesá-
tiletého Davea Johnse první 
velkou hereckou příležitost. 
Za roli nemocného tesaře, 
který se potýká s byrokra-
tickým systémem sociální 
podpory, získal Britskou ne-
závislou filmovou cenu BIFA 
i nominaci na Evropskou 
filmovou cenu.

 Jak se stand-up komik 
dostal do filmu klasika 
sociálního realismu Kena 
Loache?
To je otázka za milion. Ale 
Ken už v minulosti pár 
komiků obsadil. Podle něj 
totiž komici umějí dobře 
komunikovat, protože na 
jevišti musejí reagovat na 
obecenstvo. Ken má rád 
i herce, ale ti jsou občas za-
tíženi předem vytvořenými 
názory, používají hereckou 
techniku, zatímco Ken pre-
feruje hraní od srdce.

 Takže si vybírá protago-
nisty, kteří mají blízko ke 
svým postavám?
On si hlavně umí vybrat, co 
chce. Daniel Blake měl být 
sympatický, aby na něm 
divákům záleželo. 

 Máte k Danielu Blakeovi 
osobně blízko?
Reakce stejné nemáme, já se 
víc vztekám, mě by ze sociál-
ky vyhodili hned první den.
Ale Daniela chápu. Pochází 
ze staré školy a myslí si, že 
pokud potřebujete pomoc, 
tak vám přece systém, jemuž 
léta platíte daně, pomůže. 
A pak zjistí, že celá Evropa 
je posedlá šetřením a že za 
ekonomický kolaps roku 
2008 platí obyčejní lidé. 

 Snímek připomíná i sílu 
solidarity.
Ken Loach a jeho scenárista 
Paul Laverty vždy dávali hlas 
lidem, kteří ho nemají. Kena 
mimochodem velmi ovlivni-
la československá nová vlna, 
její filmy byly podobné.
Ken umí vyprávět příběh, 
jeho politika vždycky vychá-
zí z něj. A příběh Daniela 
Blakea jasně ukazuje, že 
v našem sociálním systému 
je něco špatně.

 Film dokáže silně 
zapůsobit i díky tomu, že 
hlavní postavy jsou velmi 
sympatické. Vlastně skoro 
dokonalé…?
To s vámi úplně nesouhla-
sím. Daniel sice nekouří 
a nepije, Katie nebere drogy, 
ale většina lidí je podobně 
milá. Daniel a Katie jsou 
prostě obyčejní.  

 Je to tedy záměrně 
sociálně realistický film bez 
alkoholiků a feťáků?
Přesně, takových snímků už 
tu bylo dost. Diváci si pak 
myslí, že na podpoře končí 
jen líní příživníci. Ken chtěl 
ukázat člověka na podpoře, 
který je normální, slušný, 
má kamarády, žije obyčejný 
život. Někoho jako třeba váš 
otec nebo dcera.  

 Co se s filmem Já, Daniel 
Blake nyní děje v Británii? 
Prý tam rozpoutal spole-
čenskou debatu?
Ano, o filmu se pořád mluví. 
Konzervativní britská vláda 
by jistě byla ráda, kdyby Da-
niel Blake už zmizel ze scény, 
ovšem to se zatím nestane.
 

 Premiérka film viděla?
Když se Kena Loache ptají, 
jestli film ukáže Therese 

Mayové, odpovídá jim: Proč 
bych to dělal? Ona ví, jak ten 
systém vypadá. Její strana 
ho zavedla. Takže nemá cenu 
náš film ukazovat britské 
vládě. To je jako ptát se vý-
chodoněmecké tajné policie 
Stasi, jestli ví, že mučí lidi.

 Jak Daniel Blake změnil 
vaši kariéru? Prý vás chtějí 
do druhé Godzilly?
Dostal jsem pár scénářů 
a ze Spojených států se 
ptali, kdy mám čas, kvůli 
natáčení Godzilly 2. Nejradši 
bych si ale zahrál padoucha 
v bondovce. Dřív to byli samí 
východní Evropané, ale teď 
už využívají i Brity. Zlosyn 
ze severovýchodní Anglie by 
byl super.

Celý rozhovor na E15.cz

Autorka je spolupracovnicí redakce

Dave Johns: Na podpoře 
nekončí jen líní příživníci
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Noc reklamožroutů 
nabídne 300 spotů

Pětihodinová přehlídka 
reklam z celého světa míří 
opět do České republiky. 
Noc reklamožroutů se 
uskuteční v pátek 24. února 
v pražském kině Lucerna 
a v sobotu 4. března 
v brněnském klubu Fléda. 
Na plátně se objeví téměř 
tři sta spotů z pěti desí-
tek zemí. Jde o největší 
nesoutěžní událost ve světě 
reklamy, která se koná přes 
třicet let, nyní ve více než 
čtyřiceti zemích.

V Paláci Akropolis 
vystoupí Agnes Obel

Dánská klavíriska a zpě-
vačka Agnes Obel se po 
třech letech opět objeví 
v Praze. V Paláci Akropolis 
vystoupí 26. května a na 
koncertě představí své loň-
ské, v pořadí třetí album 
nazvané Citizen of Glass. 
Agnes Obel kombinující 
křehký vokál s decentními 
klavírními melodiemi na 
sebe upozornila před sed-
mi lety debutovým albem 
Philharmonics s prvním 
hitem Riverside. (čtk, duk)
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ČT Art • úterý 21.05

PŮLNOC V PAŘÍŽI

Snímek, za jehož scénář 
získal Woody Allen svého 
čtvrtého a zatím posledního 
Oscara. V hlavní roli Owen 
Wilson, Marion Cotillardová 
a samozřejmě samotná Paříž.
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http://magazin.e15.cz/kultura/hvezda-vitezneho-filmu-z-cannes-chteli-jsme-ukazat-ze-na-podpore-nekonci-jen-lini-prizivnici-1328488
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TANEC NAD  
VLNAMI.  
Dánský přeborník 
Nick Jacobsen se 
vznáší nad hladinou 
jihoafrické Velké zá-
toky poté, co získal 
titul Krále vzduchu 
v prestižní soutěži 
Red Bull King of The 
Air. Nejlepší borci 
předvádějí v kite-
boardingu vzdušnou 
akrobacii ve dvace-
timetrové výšce nad 
vlnami.
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n Rozporuplný, ale 
historiky přitahující 
Miklós Horthy stál 
po rozpadu Rakouska-
-Uherska čtvrt století 
v čele maďarského 
státu.   

Konec habsburské monarchie 
v roce 1918 znamenal také to, 
že Uhersko přišlo o dvě tře-
tiny území a po porážce bol-
ševické republiky vyhlásilo 
Maďarské království. Do jeho 
čela se nepostavil král, nýbrž 
zastupující regent – Miklós 
Horthy. Stal se jednou z mála 
hlav zemí Osy, které se poda-

řilo přežít druhou světovou 
válku a napsat politické 
memoáry.

Horthy se narodil 
rok po rakous-
ko-uherském 
vyrovnání 
do šlechtické 
rodiny. Šest 
let byl osob-
ním tajem-
níkem císaře 
Františka 
Josefa I. Za první 
světové války se 
mu podařila závrat-
ná kariéra v námořnictvu, 
kde získal hodnost admirála 
a v roce 1918 velel celému 
loďstvu monarchie. 

Monarchisté doufali, že 
právě Horthy bude zárukou 
návratu právoplatného krále 

na maďarský trůn, 
tedy posledního 

rakouského 
císaře Kar- 
la I. Zatímco 
ten odvozoval 
svou legiti-
mitu od koru-
novace a vůle 

Boží, Horthy 
se v poválečném 

chaosu oriento-
val lépe a věděl, že 

na vůli Boží se spoléhat nedá. 
Císař měl sice v Maďarsku 
nezanedbatelnou podporu, 
ale zvláště Československo 

a Rumunsko byly kvůli jeho 
možnému návratu na trůn 
ochotné válčit. Během druhé-
ho Karlova pokusu, kdy jeho 
kolona triumfálně směřovala 
k Budapešti, ji Horthy zasta-
vil jen lstí – posádce města 
namluvil, že se blíží nikoli cís 
ař, ale Češi. Byla tak zažehná-
na nejen válka se sousedy, ale 
i stvrzeno Horthyho posta-
vení jakožto vládce Maďar-
ska. Jízlivé jazyky tvrdily, že 
v království bez krále vládne 
admirál bez loďstva. 

Podle zásady nepřítel mého 
nepřítele je mým přítelem 
zavedl Maďarsko do spojenec-
tví se zeměmi Osy a pomáhal 
německému tažení proti 

Sovětskému svazu. Po odha-
lení vyhlazovacích koncen-
tračních táborů zastavil 
deportace maďarských Židů. 
Horthyho klesající spoleh-
livost nakonec vedla Němce 
k únosu jeho syna a vojen-
skému obsazení Maďarska. 
Sám Horthy byl internován 
v Bavorsku. 

Po válce se usadil v por-
tugalském Estorilu, kde ho 
finančně podporovali i ma-
ďarští Židé v exilu. Tam také 
9. února 1957 zemřel. Podle 
poslední vůle byly jeho ostat-
ky převezeny do Maďarska 
téměř o čtyřicet let později. 
Poté co zemi opustil poslední 
sovětský voják. /mec/

Výročí týdne

Regent  
Maďarského království 
Miklós Horthy zemřel 

právě před

60
lety.

Admirál bez loďstva v království bez krále


